
E G Y E S Ü L E T I KÖZLEMÉNYEK 

Kérelem az egyesület tagjaihoz. Az Alföld-fásítási akciónak 
hitel h i ányában történő, megszor í tása következtében' 28—30 oki. erdq-
mérnök t a g t á r s u n k munka és kenyér nélkül marad . A r r a kérjük t . 
t ag ja inka t , bir tokosokat és erdőtiszteket egyarán t hogy ahol üresedő 
állás vagy elvégzendő munka kínálkozik, közöljék ezt lapunk szerkesz
tőségével, hogy mi őket a jánlkozásra felhívhassuk. H a van valahol 
munka amelyik t á n nem is olyan sürgős, de elvégzése célszerű és kívá
natos, vegyék az t elő, hogy munkanélküli t ag t á r sa inknak addig is, 
amíg megfelelő elhelyezkedést találnak, a pusz ta megélhetést biztosít
sák. A t i t ká r i hivatal . 

Jegyzőkönyv 
felvéve Budapesten, 1930. évi május hó 30-án az O. E. E. „adó-, 
vám- jés tarifaügyi", valamint az „általános erdőgazdasági" bi

zottságoknak az egyesület székházában megtartott ülésén. 
Jelenvoltak: Osztroluczky Miklós, az adó-, vám- és tarifaügyi bi
zot tság elnöke, dr. Aj tay Sándor , Beyer Jenő, Kar say Károly, Miha-
lovics Sándor , őrgróf Pallavicini A. Károly, P a p p Béla, Báduly Já
nos, Riimler Pál, Schmidt Károly, .Véssey Ferenc, Vuk Gyula bizott
sági tagok és az ügyvezető. 

Távolmaradásukat k imente t t ék : báró Wladbot t Kelemen, az általá
nos erdőgazdasági biz. elnöke, ÍBiund Károly, dr. Hoffmann Gyula, 
gróf Keglevieh Gyula és Pfe i f fer Gyula nbiz. tagok. 

Elnök üdvözli a megjelenteket s az ülést megnyi t ja . Megálla
pítja, hogy 'az ülés összehívása szabályszerűen tö r t én t és az — a; 
megjelentek számára való tekintet te l — határozatképes . Felhívja az 
ügyvezetőt előterjesztései megtételére. 

Ügyvezető ' ismertet i azokat az intézkedéseket, amiket az Egye
sület az /új erdőtörvénytervezet , a MÁV tüzifaszükségleténék a bel
földi termelés révén leendő biztosí tása és az Alföld-fásítási akció erő
teljesebb folytatása érdekében tet t . J avas l a t á r a a bizot tság elhatá
rozza, hogy 'a minisztér ium jelenlevő képviselőit külön is (felkéri a 
hazai termelésnek a MÁV szállításoknál leendő t ámoga tá sá ra és az 
igazgatóválasztmánynak javasla tot tesz az Alföld-fásítási akció Gügyé
nek állandó fe lsz ínentar tására . 

A vasút i t a r i f ák ügyének t á rgya l á sáná l Karsay Károly, Vuk 
Gyula és Véssey Fe renc hozzászólása u tán a bemuta to t t előterjesztés
tervezetet azzá] fogadja el, Ihogy abba pótlólag a következők vétesse
nek fe l : 1. hogy az erdőgazdaság termékeinek (árából a túlnyomó 



részt a munka- és fuvarbérek teszik, |2 . hogy a magya r fa verseny
képességének v\íokozása versenyt fog -előidézni olyan helyeken is, ahol 
eddig a külföldi termelés diktálta 'az á r aka t s így a külföldi fa fuvar
díjának mérsékelt emelése drágulás t nem eredményez, 3., hogy a fel
terjesztésben példákkal is igazolni fogja a m a g y a r fa termelés ked
vezőtlen helyzetét a külföldivel szemben. Ezekkel a kiegészítésekkel 
az előterjesztés tervezetét a választmánynak elfogadásra ajánlja. 

A forgalmiadóváltság kérdésének tárgyalásánál a bizottság 
hosszabb vi ta u tán . a r r a az ál láspontra helyezkedett, hogy b á r ra
gaszkodik ahhoz, hogy az erdőgazdaság, épúgy min t a mezőgazdaság, 
teljes forgalmiadómentességben 'részesüljön, mégis felveszi a bead
ványban azt az a l ternat ív /megoldást is, hogy h a a teljes mentesség 
el nem érhető, a forgalmiadóváltság a belföldi termelésnél |a 2%-ot 
ne haladja meg. Teszi ezt elsősorban azért, mer t a forgalmiadóvált
ság behozatala nem igényel törvényhozási intézkedést s így ez úton 
a magyar termelés védelme sokkal, előbb érhető el. Egyebekben a be
mutatot t előterjesztés tervezetét elfogadja. 

Véssety Ferenc bizottsági t ag indí tványára a bizottság elhatá
rozza, hogy az Egyesület külön felterjesztésben íhívja fel á /földmí
velésügyi miniszter Yjr figyelmét a r r a a körülményre, miszerint 
egyes közhivatalok a tüzifaversenytárgyalások ki í rásánál nem ve
szik figyelembe azt a miniszter tanácsi határozatot , amely őket leg
alább 50%-ban cser- és tölgytüzifa és ebben megfelelő mennyiségű 
dorongfa vásár lására kötelezi s ugyanebben felkéri a miniszter !TJrat 
a r r a is, jár jon közbe aziránt , hogy 'a közhivatalok szükségleteiket 
csak súly szerint és nem űrmér ték szer int szerezzék be, amin t ez 
több helyütt még ma is szokásos, mer t az űrmér ték szerint ivaló be
szerzés nemcsak a versenyzést nehezíti meg a távolabbi termelők ré
szére, de számos visszaélés fo r rása is lehet. 

Más t á rgy nem lévén, elnök az ülést berekeszti . 

Jegyzőkönyv 
Az Országos Erdészeti Egyesület igazgatóválasztmányának Buda
pesten, 1930. évi [május hó 30-án az egyesületi székházban tartott 
rendes üléséről. 

Megjelentek: Bund Károly, Eröhlich Brúnó, • id. Gaul Károly, 
Gyar tmathy Mózes, Hinfner György, Kársa i Károly, gróf Keg.levich 
Gyula, Kiss Ferenc, Kovács iGábor, id. gróf Mailáth József, Mihalo-
vics Sándor, Nagy László, Osztroluczky Géza, Papp Béla, dr. Papp-
Szász Tamás , Ráduly J ános , Róth Gyula, íSchmidt Károly, Takách 
Zsigmond, gróf Teleky József, dr. Tuzson János, Véssei Mihály, 
Vuk (Gyula választmányi tagok, Biró Zoltán ügyvezető és Lengyel 
Sándor segédti tkár . 



Elnöki előterjesztések. 
Aai elnöki széket a megjelenésben akadályozott elnökség távollé

tében gróf Keglevieh Gyula ív ál. t a g foglalja el, aki a '.megjelenteket 
üdvözölve az Országos Erdészet i Egyesüle tnek igazgató-választmányi 
ülését a következőkkel nyi t ja meg. 

Megállapítom, hogy a választmányi ülés, az egyesület hivatalos. 
lapjában szabályszerűen közzé t é t e t e t t ' és ezenkívül a választmányi 
tagok jposta ú t ján is, külön ér tes í tve lettek, s végül, hogy az ülés a 
megjelentek számára való tek in te t te l ha tároza tképes . 

Távo lmaradásuka t k imente t t ék : gróf Hadik János elnök, Térfi 
Béla és bá ró Waldbot t Kelemen alelnökök, gróf / Andrássy Sándor,, 
Beyer Jenő, iBéky Albert , Földváry Miksa, dr. Hammersbe rg Géza, 
b á r ó Inkey Pál , Ivanich Fe renc , Kallivoda Andor, ' Karaf iáth Jenő, 
Kozma Is tván, Osztroluczky IMiklós, Pallavicini Alfonz iKároly, Pech 
Kálmán, Pfei f fer Gyula, Zügn Nándor vál. tagok. ' 

A jegyzőkönyv hi te lesí tésére Gyarmathy Mózes és Véssei Mihály 
választmányi t ag u r a k a t kérem fel. 

Tisztelt 1gazgatóválusztmány! 

A rendkívüli közgylést megelőzőleg t a r t o t t utolsó választmányi 
ü lésünk óta tör téntekről a következőkben kívánok megemlékezni. 

A közbeeső idő legnagyobb részét az igazgatóválasztmány és a 
közgyűlés ha t á roza t a inak végreha j tása ve t te igénybe. 

A közgyűlés ha tároza tához képest 'nemcsak az lerdőtörvényterve-
zetre vonatkozó ál lásfoglalásunkat ta r ta lmazó beadványt adtuk át 
a földmívelésügyi minisz ter úrnak, hanem külön beadványban 
hív tuk fel a földmívelésügyi minisz ter <úr és a többi illetékes kor
mánytényezők figyelmét az erdőgazdaság többrendbeli súlyos sé
relmére. 

Dacára az azóta e l te l t közel h á r o m hónapnak, fix eredményről, 
sajnos, nem áll módomban beszámolni, m e r t dacára többszöri sürge
tésünknek, ezideig még azt sem sikerül t elérni, hogy azokat a kérdé
seket a földmívelésügyi minisz té r ium az egyesület bevonásával vegye 
t á rgya lás alá. 

Bá r az utóbbi időkben az ilyen bizot tsági tárgyalások mellőzése 
úgyszólván xendszerré vált, imégsem nyugodha tunk abba bele, s az 
Elnökség minden t el fog követni , hogy a földmívelésügyi minisztériu
mot ettől a sajnos^ m á r évtizedes álláspontjától eltérítse. 

Külön is szükségesnek t a r t o m i t t megemlékezni az egyesülethez 
érkezet t ké t minisz te r i leiratról és ped ig a kereskedelmi miniszter 
ú rnak az ál lamvasúti talpfaszáll í tások ügyében 'és a födmívelésügyi 
min isz té r iumnak vasút i t a r i f ák bizonyos mérséklése ügyében az 
egyesülethez intézet t ' leiratairól . ' 

Az első legalább e r re az év re vonatkozólag teljesíti az egyesület 
kérését , ami azonban nem delenti azt. hogy ezt a kérdés t ma már 



véglegesen elintézettnek tekinthetnők, amire különben , az ügyvezetői 
jelentés külön is ki fog té rn i . . 

A második leiratban foglalt értesítés a tar i famérséklést csak 
igen kevés relációra terjeszti k i és még mindig csak kis részben eny
híti azt a há t rányos helyzetet, -amiben a magyar termelés a külföldi 
versennyel szemben van . 

Minden esetre j tanújelét látjuk azonban annak, hogy evvel a 
kérdéssel a kormányzat most m á r foglalkozni hajlandó. Ezér t szüksé
gesnek tar tom, hogy mindkét feltétlen jóindulatról tanúskodó és a 
hazai termelés helyzetét legalább részben ' könnyítő intézkedésért erről 
a helyről is köszönetünket nyilvánítsuk a miniszter ú rnak ; másrészről 
azonban ezeket a fontos i kérdéseket felvettük mai választmányi ülé
sünk tárgysorozatába, mivel azokat a (napirendről mindaddig, amíg 
kérésünk nem teljesül, levennünk nem szabad. 

Az Alföld-fásítási akció megfelelő folytatása érdekében meg
indított mozgalmunkról a következőket közölhetem a t. Igazgatóvá
lasztmánnyal. 

A vezetőség ebből a szempontból tovább ment el, min t ameddig 
a közgyűlés által adott megbízása terjedt, amennyiben nemcsak az 
illetékes kormánytényezőkhöz, de az országgyűlés mindkét házához 
is kérvénnyel fordult, s megkereste- ezenkívül az összes az Alföld
fásítási törvény által ér inte t t törvényhatóságokat is aziránt, hogy 
azonos értelmű felterjesztéssel forduljanak a kormányhoz és az ország
gyűléshez. 

Sajnálattal vagyok kénytelen megállapítani , hogy mozgalmunk
nak eddig kézzelfogható eredménye inem Volt, sőt, amint magánúton 
értesültünk, a pénzügyminisztér ium részéről a legridegebb vissza
utasí tásban részesült. • 

Ezért , b á r ez a mai ülés tárgysorozatába külön fölvéve nem lett, 
javasolom, hogy az indí tványok során a kérdéssel újból foglalkozzunk 
s mindent kövessünk el ennek az ügynek állandó napirenden t a r t ása 
és dűlőre ju t t a t ása érdekében. 

Őszinte sajnálattal kell megemlékeznem Bereczky Gyula, id. Bod
nár Richárd, Kutasi Béla, Brannich Gyula és Zankó Emi l t ag tá rsa ink
nak a mult Választmányi ülés pta tör tént elhunytáról s tisztelettel 
javasolom, hogy az igazgatóválasztmány őszinte részvétének jegyző
könyvileg adjon kifejezést. 

Az elnöki, előterjesztés egyhangú tudomásulvétele u tán ügyvezető 
a mult választmányi ülés óta -történtekre vonatkozó jelentését terjesz
tette elő. 

2. Ügyvezető je lentése: 
Mindenekelőtt az egyesület pénzügyi helyzetéről tájékoztatja az 

igazgatóválasztmányt. 
A bevételek |1930. évi május Ihó 28-ig 123.649 P 01 fillért, a ki

adások pedig 19.9516 |P 40- fillért t e t tek fci.i 



A bevé te l i f e l e s l eg e z e k s z e r i n t 3.692 P 61 f i l lér . E b b e n az összeg
b e n azonban n e m s z e r e p e l az a laptőkeként kezel t 3.000 P , az emlék
táb lára b e f o l y t 527 P és az ú j e r d ő t ö r v é n y (propagálása céljából be
f o l y t p é n z ö s s z e g n e k m é g rende lkezésre álló része . A z e r e d m é n y fő leg 
a z é r t a lakult i ly kedvezően , m e r t az '„Erdészet i Lapok" jaz új törvény
nyel fog la lkozó e g y e s s z á m a i n a k kö l t s ége i t a p r o p a g a n d á r a befo ly t 
pénzösszegbő l l ehete t t f e d e z n i . f 

A z e g y e s ü l e t a n y a g i h e l y z e t é n e k j a v í t á s a érdekében a veze tőség 
a székház lakóihoz fordul t azzal a kérésse l , h o g y lakbére ike t méltá
n y o s s á g b ó l önként emel jék fel. A lakókkal f o l y t a t o t t tárgya lások ered
m é n n y e l végződtek , a m e n n y i b e n a lakók n a g y r é s z e a lakbért önként 
fe lemel ték . A béremelés i 'eljárásból ki l e t t v o n v a a K a r a f i á t h - f é l e la
kás , a m e l y n e k b é r e annak idején b í ró i ú t o n l e t t megá l lap í tva , továbbá 
Lehoczky lakása, aki az e g y e s ü l e t a l k a l m a z o t t j a és v é g ü l özv . Gaálné 
lakása azér t , m e r t rég i n a g y o b b lakásából oly fe l té te l l e l m e n t ki mos 
tani k i sebb lakásába, h o g y ennek a bére- vá l tozat lan m a r a d . 

B u n d Károly vo l t t e r m é s z e t b e n i lakását az ő s t e r m e l ő k v e t t é k ki 
évi 4O001 pengőért , özv. Gaálné lakásá t p e d i g S z e m e r e K á l m á n ny. 
M Á V . f ő f e l ü g y e l ő v e t t e bérbe évi 2400 (pengőért. A f e l h í v á s és a m e g 
ürü l t l akásoknak a k i a d á s a k ö v e t k e z t é b e n a n e g y e d é v i lakbérjövede
l em 5088 'pengőről a H - i k n e g y e d b e n 6495 p e n g ő r e emelkedet t . A 
III-i'k n e g y e d b e n p e d i g m á r '15610 p e n g ő lesz a bevéte l . A 'lakbérfel
emelés i f e l h í v á s egyedül dr. Székács A ladárná l ínem j á r t megfe le lő 
eredménnye l , 2070 p e n g ő s lakbérét azonban a tőle v e t t levél szer int 
ő i s h a j l a n d ó f e l eme ln i L9i31. é v i f e b r u á r h ó '1-től 3000 pengőre , h a az 
e g y e s ü l e t ve le s z e m b e n a b é r e m e l é s i és f e l m o n d á s i jogáról 1 e leve két 
évre lemond. A z 1931. 'évi f e b r u á r Ihó l - e e lő t t i időre azért nem 
haj landó m a g a s a b b bért f i z e t n i , m e r t l akásának rendbehozásáér t 1000 
p e n g ő n [felüli b e r u h á z á s t vo l t k é n y t e l e n eszközölni . 

Ü g y v e z e t ő j a v a s o l j a , h o g y a m e n n y i b e n a bérlő f. év i augusz tus 
hó 1-től1 ha j landó vo lna a 3000 . pengő é v i lakbért m e g a d n i , ú g y az 
e g y e s ü l e t ve l e s z e m b e n ez időtől' f o g v a ké t évre mondjon le a béreme
lé s i és f e l m o n d á s i jogáról , ' e l lenkező e se tben ped ig ind í t sa m e g az 
e g y e s ü l e t a b é r e m e l é s i e l járás t . 

Gróf K e g l e v i e h Gyula elnök, v a l a m i n t P a p p - S z á s z T a m á s és 
Osztro luczky G é z a vál . t agoknak a kérdéshez v a l ó k i m e r í t ő hozzászó
lása és az e l járási kö l t ségek e lkerü lése céljából a b a r á t s á g o s m e g e g y e 
zést célzó i n d í t v á n y a i k n a k f i g y e l e m b e v é t e l e u tán az igazgatóvá lasz t 
m á n y o lyképen határoz , h o g y a m e n n y i b e n dr.. Székács f. évi november 
1-től) a J30OO p e n g ő évi lakbér f i z e t é s é t vál la l ja , ú g y ez időtől kezdve 
k é t évre l emond b é r e m e l é s i é s f e l m o n d á s i jogáról . E l lenkező esetre 
p e d i g f e l h a t a l m a z z a a z e lnökséget , h o g y a b í r ó s á g i béreme lé s i eljárást 
ind í t sa m e g . 

Ü g y v e z e t ő e z u t á n s z ó v á tesz i az . e g y e s ü l e t i székházban napról
napra f e lmerü lő kö l t s éges ta tarozásokat . A z e g y e s ü l e t i székház ugyan
is az e g y e s ü l e t szorult a n y a g i he lyze te köve tkez tében oly állapotba 



került, hogy rövidesen az épület alapos ta tarozására lesz szükség. A ta
tarozás hozzávetőleges számítás szerint Imintegy 30—40 ezer pen
gőbe fog kerülni. A tatarozáshoz szükséges 'összeget az egyesület elő
teremteni képtelen. Ily körülmények között megfontolás tárgyává 
kellene tenni azt, hogy nem volna-e célszerű ezt az egyáltalában nem 
modern és folytonos ta tarozás t igénylő épületet eladni és helyette 
a mintegy 600—700 ezer pengőt is ki tehető vételáron a budai oldal 
megfelelő helyén egy az egyesület igényeit is kielégítő, 40—50 ezer 
pengőt jjövedelmező, 30 évig adómentes modern bérpalotát épí t te tni . 

Ügy véli, hogy az egyesület kétségbeejtő anyagi helyzetén csakis 
ily radikális megoldással lehetne segíteni. 

Indítványozza, hogy az igazgatóválasztmány utalja a kérdést a 
szervezőbizottság elé azzal, hogy az sürgősen foglalkozzék a prob
lémával. 

Az igazgatóválasztmány az indítványt elfogadja és felhatalmazza 
a szervezőbizottságot a r r a , hogy a 'kérdéssel foglalkozzék. 

Ügyvezető ezután a m. Ikir. kereskedelemügyi miniszter .úrnak a 
vasúti talpfák (átvétele ügyében az egyesülethez intézet leiratát is
merteti . 

Az államvasutak igazgatósága átveszi a megrendelt mennyiségen 
felül a magyar termelés által előállított talpfa és váltótalpfa teljes 
mennyiségét, a külföldiekért fizetett egységárakon, ha azokat a jövő 
évi szükségleteket, biztosító versenytárgyalás előtt leszállítják, a vé
telárat azonban f. évi július hó l-e után fogja esak fizetni. 

Örvendetes tudomásul szolgál. 
Javasolja egyben, indítson az egyesület újabb mozgalmat aziránt , 

hogy az államvasutak 'igazgatósága !úgy most, min t ál jövőben vegyen 
át minden felajánlott többletet még az árverés előtt a külföldi árakon 
és ennek biztosítása érdekében forduljon az egyesület megfelelő fel
terjesztéssel úgy a kereskedelemügyi, min t a földmívelésügyi minisz
ter urakhoz. 

Az igazgató választmány egyhangúan a javaslat értelmében 
határoz. 1 

Ügyvezető 'bejelenti továbbá, hogy a Máv. tüzifaszükségletének 
biztosításával kapcsolatosan az egyesület úgy a kereskedelemügyi, 
mint a földmívelésügyi miniszter (urakhoz fordult, kérve azt, hogy a 
Máv. a külföldről származó tűzifát ne vegye át, hogy így az egész 
szállítás a magyar termelésnek jusson. 

Javasla tára az igazgatóválasztmány külön is felkéri a földmíve
lésügyi minisztér ium jelenlévő képviselőit, Ihogy az ügye t sa já t ha
táskörükben hathatósan támogassák. 

A Főiskolai i f júsági Kör 50 éves fennálásának jubileumi ünne
pére ügyvezető betegsége miat t nem mehetett el, helyettesítéséről sem 
gondoskodhatott. Az ifjúsági "kört az egyesület jmegfelelő á t i ra tban 
üdvözölte. 

Egyhangúan tudomásul vétetett . 



Ügyvezető ezután bemuta t j a az osztrák erdészeti egyesület meg
hívóját a f évi jún ius /hó 21—.26-ig (Klagenfurtban t a r t andó vándor
gyűlésére. 

Miután az egyesület anyagi helyzete i n e m engedi ,meg a kikülde
tést , felveti a kérdést , hogy nem lehet-e a < kiküldetést a tavalyi 
módon megoldani, amikor is a földmívelésügyi minisz tér ium két 
hivatalos kiküldött je képviselte az egyesületet . ! 

Papp Béla, Róth Gyula és Mihalovits Sándor vál. tagoknak észre
vételei u t án ügyvezető ind í tványára az igazgatóválasztmány elhatá
rozza, hogy az elnökség sürgősen keresse meg a földmívelésügyi mi
nisz tér iumot ké t hivatalos kiküldöt tnek az osztrák erdészeti vándor
gyűlésre való kirendelése i ránt . A közbenjárásra egyben kérje fel 
Térf i Béla alelnök ú r Őnagyméltóságát . ^Negatív eredmény esetén 
pedig kérje fel az egyesület Rónay György vál. tagot a r ra , hogy 
amennyiben o t nem feszélyezné, úgy az egyesület képviseletében is 
vegyen részt a gyűlésen és az egyesület nevében üdvözölje a testvér
egyesületet. 

Ügyvezető jelenti, hogy a tavalyi parádi közgyűlés elhatározta 
az egyesületnek a Revíziós l (Ligához Való csatlakozását. Javasolja, 
hogy 200 pengőnek egyidejű megküldése mellett jelentse be az egye
sület csatlakozását. 

Az igazgatóválasztmány egyhangúan a javas la t értelmében ha
tároz. 

3. A vasúti tu-rifák, ügye: 
Ügyvezető előterjeszti az ál talános erdőgazdasági és „adó-, vám-

és t a r i f aügy i " bizottságok határozatá t , amely szerint a kereskede
lemügyi minisz ter ' ú r ál tal a tűz i fára vonatkozóan i engedélyezett 
tar ifakedvezmény nem szünteti meg a belföldi termelés kedvezőtlen 
helyzetét, mer t a tar i facsökkentés csak azokra az esetekre vonatkozik, 
amikor a szállított tűzifa legalább 3 különféle vasút i vonalat ér int . 

A kedvezmény alá eső tűzifa a vasút i szál l í tásra kerülő magyar 
tűz i fának csak mintegy 15—20 százalékát teszi és a kedvezmény még 
ezekben az esetekben is legfeljebb egyharmada annak a többköltség
nek, ami a magya r termelésű tűzifát a külföldi fával szemben terheli. 
F i x példákkal lehet igazolni, hogy a m a g y a r f a szállítása azonos tá
volságról majdnem kivétel nélkül drágább a külföldi fáénál. A magyar 
fa te rmékek így nem képesek versenyezni a nagyobb távolságról szál
l í tot t külföldi fával sem s így a jobbminőségű hazai faanyagok is 
csak nyomot t á ron ér tékesí thetők, a gyengébb anyagok pedig értékesí-
tetlenül az erdőn maradnak . 1 

Javasolja a bizot tság, .jhogy a magya r fa termékek szállítási költ
ségeinek leszállítása érdekében forduljon az egyesület a most alkal
masnak (mutatkozó időben ú jabb felterjesztéssel a miniszterelnök, a 
kereskedelemügyi, a földmívelésügyi és a pénzügyminiszter urakhoz 
és kérje egyben azt, hogy a t a r i f a leszállítása folytán előálló külön-



bözetet há r í t sák á t a külföldi fatermékekre olyképpen, hogy azok va
súti fuvardíja megfelelően (emeltessék fél. 

Javasolja továbbá a bizottság azt is, hogy a felterjesztésnek a kor
mány egyes tag ja i részére leendő á t adásá ra a következő (urakat kérje 
fel : gróf Hadik János elnököt a miniszterelnök úr , b á r ó Waldbott 
Kelemen alelnököt a földmívelésügyi minisz ter ú r , Térfi Béla alel
nököt a kereskedelemügyi minisz ter ú r , Végül Osztroluczky Miklós 
választmányi tagot a pénzügyminiszter (úr részére leendő á tadására . 

Egyben pedig kérje fel az egyesület gróf iHadik János, gróf 
Széchényi Aladár, gróf Széchényi Ber ta lan , báró Waldbot t Kelemen 
és id. gróf Mailáth József uraka t , hogy e kérdés t a főrendiházban 
tegyék szóvá. 

Az igazgatóválasztmány egyhangúan a javaslat értelmében 
határoz. 

4. A miifacmyagok forgalmiadóváltság: 
Ügyvezető ismertet i az erdőgazdasági termékek forgalmi adója 

terén még mindig fennálló ' igazságtalan állapotot. 
Amíg a tűzifára vonatkozóan már rég életbe lépett a 3 százalékos 

forgalmiadóváltság, amelyet a termelő köteles leróni, addig a hazai 
termelésű műfa és a belőle származó fűrészelt anyag még mindig 3, 
sőt 4-széres, tehát '6 '—8 százalékot kitevő forgalmiadóval terhelten ju t 
a fogyasztóhoz. A külföldi gyár tmány pedig, |ha közvetlenül a fogyasz
tóhoz ju t , teljes forgalmiadómentességet élvez.. 

A két bizottság együttes ha tároza ta alapján javasolja, hogy a 
műfatermékeknél még ma is 'alkalmazott i jogtalan és igazságtalan 
forgalmiadórendszer megváltoztatása érdekében forduljon az egye
sület ia földmívelésügyi (kormányhoz és kérje, j 'hogy az e t á rgyban 
sürgősen összehívandó 1 értekezlet keretében adjon módot ' a r ra , hogy 
az egyesület vonatkozó kérésé t számítások kíséretében teljes részle
tességgel előadhassa és egyben kieszközölhesse'.azt, hogy a hazai fa
termékek teljes forgalmiadómentességben részesüljenek s hogy az így 
elmaradó bevételeket az importált faanyagokra kivetett 'megfelelő for
galmiadóváltság formájában haj tsák be. ' 

Amennyiben pedig ez nem volna 'megvalósí tható, úgy a belföldi 
erdőgazdaság termékeinek forgalmiadóváltsága legfeljebb 2 száza
lékban, a külföldié ped ig ' oly százalékban állapíttassák meg, hogy e 
százalék mellett necsak az eddigi forgalmiadóbevételek nyerjenek 
fedezetet, h a n e m 1—2 millió pengő többlet jusson az Alföld-fásítási 
akció folytatására.-

Az (igazgatóválasztmány a javaslatot elfogadja és egyhangúan 
annak értelmében határoz. 

Ügyvezető : ezután javasolja, hogy az egyesület megfelelő felter
jesztésben •kérje a földmívelésügyi minisz ter urat' a r ra , hogy intézkedjék 
sürgősen aziránt, hogy az állami intézmények a tüzifaszükségletük-
nek beszerzésénél szigorúan alkalmazkodjanak az e tá rgyban kiadott 
kormányrendelethez, 'amely a szükségletnek <50 százalékban hazai cser-



és tölgy tűzifából és pedig részben dorongfából' való fedezését írja 
elő és egyben .kérje az egyesület a földművelésügyi minisz ter u r a t a r r a 
is, (hogy a tűzifának a közhivatalok által űrmértékben való vásárlása 
ellen foglaljon állást. 

Az igazgatóválasztmány egyhangúan a javaslat értelmében 
határoz. 

5. indítványok: 
Ügyvezető ezután az egyesületnek az Alföld-fásítási akció végre

haj tása érdekében folytatott működését ismertet i . 
Bejelenti, hogy fiz egyesület a tá rgyban külön-külön előterjesz

téssel fordult a miniszterelnökhöz, a földmívelésügyi miniszterhez, a 
főrendiházhoz, 'képviselőházhoz, vármegyékhez és városokhoz. 

Zemplén, Csongrád, Szabolcs. :Ung, Csanád-Arad-Torontál , Bor
sod, Gömör és Kishont vármegyék közigazgatási bizottsága é s 1 Kecs
kemét városa m á r is arról ér tes í te t ték az egyesületet, 'hogy az Alföld 
fás í tásának folytatása érdekében előterjesztéssel fordultak a kormány
hoz és 'az országgyűlés két házához és a földmívelésügyi miniszterhez. 

Ezzel kapcsolatban (bemutatja az Alföld-fásítási akciótól f. évi 
júl ius hó 1-ével elbocsátott 128 erdőmérnöknek\az egyesülethez intézett 
kérelmét, amelyben az Alföld-fásítási akciónak legalább az eddigi ke
retben való folyta tásának biztosításához az egyesület közbenjárását 
kérik. Egyben a r r a is kér ik az egyesületet, hogy foglalkozzon, 'mint 
elhelyezkedést kereső erdőmérnökök sorsával is. 

(Az elnöki széket közben Osztroluczky Géza foglalja el, miután 
gróf Keglevieh Gyula fontos ügyben ' távozni kényszerült.) 

vitéz Takáts József oki. erdő mérnök kollégái nevében élőszóval 
is élőadja kérelmüket és egyben miután a hallottakból tudomást sze
reztek áriról, hogy az egyesület az Alföld fás í tásának folytatása ügyé
ben m á r eddig is mily erélyes működést fej tet t ki, hálás köszönetet 
mond ügyük felkarolásáért . 

Elnök úgy véli, hogy elhelyezkedésük biztosí tása érdekében kör
levéllel az erdőbirtokosokhoz kellene fordulni. 

Ügyvezető a kérdést sokkal akut tabbnak tar t ja , mert a főiskolá
ról kikerülő if júság jövője is veszedelemben forog. A helyzet most 
az ú j erdőtörvény életbelépte előtt ugyanaz, min t annak idején az 
1879. 'évi törvény életbelépte előtt a műszaki díjnokság idejében volt. 

Mindnyájan tudjuk, hogy 'a személyzet a mai munkát sem tudja 
ellátni, annál kevésbé az új törvénytervezetből folyó munkatöbbletet, 
mégis nemcsak a létszámot 'apasztják, ide a r r a .sem adnak módot, hogy 
a f ia ta lság a megfelelő gyakorlatot megszerezze. 

Miután az erdőgazdaság és ezzel kapcsolatban az ország jövőjé
ről is szó van, elsősorban az államnak kötelessége gondoskodni az 
Alföld fás í tásáról . ' 

Javasolja, hogy az igazgatóválásztmány határozatából kifolyóan 
kérje fel az egyesület a főrendiházi t a g u raka t , hogy foglalkozzanak 
ezzel a kérdéssel. Az egyesület egyben a 'földmívelésügyi kormányhoz 



intézendő felterjesztésben kérje az Alföld fásításánál alkalmazott 
mérnökök visszatar tását . 

Róth Gyula vál. t ag a főiskola szempontjából foglalkozik a kér
déssel. Az elbocsájtás mindenképen katasztrofális hatással lenne a 
főiskolára, mer t ily körülmények között senki sem fog erre a pályára 
lépni. Véleménye szerint több termelést, több ember 'nélkül lehetetlen 
elérni. Példaként felemlíti Kecskemét város erdőgazdaságát, amely 
évekkel ezelőtt csak 1 erdőtisztet b í r t el, 'jelenleg a bevezetett több 
termelés révén ' igen jelentékeny t iszta jövedelemtöbblet mellett már 
6 erdőtisztnek ad munkát . 

Tuzson János vál., t a g tudomással b í r arról, hogy a földmívelés
ügyi kormány a kérdés helyes megoldása érdekében az erdészeti fő
osztállyal egyetemben mily nehéz küzdelmet folytat. 

Véleménye szer int a baj leginkább onnan származik, hogy a ren
delkezésre álló tőkét helytelenül használják fel. Néha azonban a leg
jobb szándék is irossz eredményeket szül. 'Az)'Alföld kérdésével speciá
lisan foglalkozik; h a befásí tanák, eldorádóvá'vál toztathatnák át , azért 
arról kellene meggyőzni a kormányt , hogy az Alföld fás í tását már 
csak a népjólét és a mezőgazdaság 'fejlesztése érdekében is minden
képpen elő' kell hogy mozdítsa. A 28 kolléga ügyében nem adja fel a 
reményt, nem hiszi, hogy a pénzügyi és földmívelésügyi kormány nem 
segítene a kérdés megoldásánál. 

Ügyvezető a veszedelmet 'ott látja, Ihogy a kormányban nincs 
a kérdésinek gazdája, mer t hiszen amit feltétlenül 'szükségesnek tar 
tottak, most is tudtak még a mult évinél nagyobb hitelt is biztosítani. 

Az egyesületnek erélyesen és határozot tan kell a kérdést t á r 
gyalnia. Javasolja, hogy Hadik János gróf elnököt is .nyerjék meg 
az ügynek és az egyesületi felsőházi t a g uraka t is kérjék meg, hogy 
melegen karolják ff el a kérdést és foglalkozzanak azzal jóindulattal 
és kellő eréllyel. Egyben kérje fel az egyesület az Elnök Ura t a r r a is, 
hogy mint az Agrá r Blokk elnöke adjon módot arra , hogy egy szak
ember az Alföld fás í tásának és az erdőgazdaság 'fejlesztésének fon
tosságát az A g r á r Blokkban ismertethesse, hogy 'a Blokk az ügy 
érdekében a felsőházban -szintén állást foglalhasson. 

Az igazgató választmány ügyvezető javas la tá t elfogadja és azt 
határozat tá emeli. 

Ügyvezető ezután az angol The Science Museumnak az Erdészeti 
Lapoknak ajándékként való megküldése i ránt i megkeresését ismer
teti. Javasolja a kérelem teljesítését. 

Az igazgatóválasztmány egyhangúan a kérelem teljesítését ha
tározza el. . f 

Ügyvezető a Duna—Tiszaközi Mezőgazdasági Kamarának meg
keresését muta t ja be, amelyben az erdősítésekre vonatkozó jövedelem 
és vagyonadó kivetések ügyében az egyesület véleményét kéri . Az 
1927. évi 500 P . M. számú hivatalos összeállítás 11. §-ának 1. pont
jaihoz fűzött utasí tás 4. bekezdésében foglalt 1 rendelkezés szerint 



ugyanis 'a nyers bevételből nem vonhatók le termelési és kezelési költ
ség fcímén az új erdőknek létesítésére fordí tot t kiadások, de még az 
első jövedelmezőségükig eszközölt 'mívelési és ápolási költségek sem. 

Javasolja, hogy az egyesület e sérelmes intézkedésre hívja fel a 
földmívelésügyi miniszter ú r figyelmét és megfelelő felterjesztésben 
támogassa a Tiszántúli Mezőgazdasági Kamarának e sérelmes intéz
kedésének az erdőgazdaság érdekében való hatályon kívül helyezése 
i ránt a pénzügyminiszter Úrhoz intézett beadványát . 

Az igazgatóválasztmány a ' javaslat értelmében határoz. 
Ügyvezető ismertet i özv. Lei tner Eleknének az egyesülethez in

tézet t levelét, amely szerint férjének néhai Lei tner ,Elek miniszteri 
tanácsos, volt besztercei m. k i r . erdőigazgatónak: Torma János festő
művész által festet t életnagyságú arcképét az egyesületre kívánja 
hagyományozni, ha az arcképet a tanácsteremben, vagy t i tkár i irodá
ban, esetleg elnöki szobában elhelyezi. Javas la tá ra az igazgatóválaszt
mány az arcképet, m i n t adományt köszönettel elfogadja és azt, Imiután 
a tanácsteremben m á r hely nincsen, a t i tkár i szobában helyezi el., 

Az 1879. évi erdőtörvény 50 éves fennállása alkalmával a tör
vény alkotói emlékét megörökítő emléktábla felállítása ügyében ki
küldött bizot tság nevében Véssei Mihály Vál. t a g előadja, hogy a bi
zottság foglalkozott a kérdéssel és 'azt javasolja, hogy a fehér már
vány emléktábla a közgyűlési kisebb teremben az ablakokkal szemben 
lévő kandalló fölött helyeztessék el. A márványtábla legyen méltó az 
emlékhez és a célnak megfelelő. 

A bizottság a következő szöveget javasolja a táblába bevésetni: 

„Az 1879. évi június hó '11. napján 

I. FERENCZ JÓZSElF 

Magyarország apostoli királya stb., stb. által szentesített és 
az 1880. V I I . 1-én életbelépett 1879. évi X X X I . törvény
cikknek, az első rendszeres magyar erdőtörvénynek előkészí
tésénél, törvényhozási tárgyalásánál , életbeléptetésénél és 
végrehaj tásánál elévülhetetlen erdemeket szerezték: 

Tisza Kálmán miniszterelnök 
br. Kemény Gábor földm., ipar- és keresk. miniszter 
Divald Adolf dr. Bedő Albert 
Wagner Károly Horváth Sándor 
Eljövendő nemzedékekben az ő emlékük t a r t s a ébren 

az erdők -szeretetét, a magyar erdők fennmaradásának leg
főbb biztosí tékát . 

Állította az erdőtörvény életbelépésének I ötvenedik év
fordulóján, 1930 VI I . il-én, az Országos Erdészeti Egyesület." 



Ügyvezető egyben javasolja, hogy iha az /eddig egybegyűlt 526 P 
47 fillér nem lenne elegendő, az egyesület a hiányzó Összeget saját 
vagyonából pótolhassa. Az emléktábla leleplezését a téli közgyűlésen 
javasolja és egyben indítványozza, hogy az emlékbeszéd megtar tá 
sára Térfi Béla alelnököt kérje tfel az egyesület., 

Az igazgatóválasztmány a javaslatokat egyhangúan elfogadja és 
azok értelmében -határoz. 

Ügyvezető ezután felolvassa Kováts Béla ny. m. kir . erőtaná-
esos indítványát, amelyben -a csehszlovák és román erdőgazdálkodás
nak megvizsgálására és véleményének a nyi lvání tására egy pár
tatlan szakemberekből álló -nemzetközi bizottság kiküdésének a kor
mány /útján Való kieszközlését kéri . 

Fröhlich Brúnó -vál. t a g véleménye szerint a kérdés a Dunabi
zottság hatáskörébe tartozik. ÍSzívesen vállalja, hogy a kérdés tisztá
zása érdekében közvetlenül érintkezésbe lépjen Kováts Bélával. 

Az igazgatóválasztmány Kováts Béla indí tványát kiadja Fröhlich 
Brúnó vál. tagnak, azzal; -a felkéréssel, hogy az indítvány tekinteté
ben lépjen- Kováts Bélával közvetlenül érintkezésbe és eljárásáról le
gyen 'szíves a legközelebbi választmányi ülésen beszámolni. 

Ügyvezető ismertet i Kallivoda Andor vál. tagnak a tar i fakér
dés rendezhetése érdekében benyújtott -indítványát. 

Az indítvány a következőképpen hangz ik : Terjesszen az Orszá
gos Erdészeti e g y e s ü l e t egy kimerítően megindokolt javasla tot az or
szág kormányához aziránt, hogy mindazokat a helyiérdekű vasuta
kat, melyeknek megváltását az -engedélyokirat, illetve -szerződés le
hetővé teszi, a t ö r t ta r i fa megszüntetése céljából haladéktalanul 
váltsa meg. 

Az igazgatóválasztmány ügyvezető javas la tára az indítványt ta
nulmányozás és referálás céljából kiadja az állandó vám- lés tar i fa
ügyi bizottságnak. 

Ügyvezető 'végül, mint a lap szerkesztője, tekintettel ar ra , hogy 
díjazás 'nélkül í rn i úgyszólván senkisem hajlandó, javasolja, hogy 
f. évi július 1-től kezdődően fizessen az egyesület ' írói {tisztelet
díjakat. 

És pedig: a szerkesztő részéről átdolgozást nem 
igénylő eredeti c ikkért -16 oldalas ívenként . . 64 pengőt. 

Fordí tásokért , vagy átdolgozást igénylő i cikkekért 
16 oldalas ívenként 32 pengőt. 

Egyszerű közleményekért 16 oldalas ívenként . . 24 pengőt. 

Az igazgatóválasztmány egyhangúan a javaslat értelmében ha
tároz. 

Az igazgatóválasztmány végül a következő rendes tagokat veszi 
fel az egyesület kötelékébe: Monspart Is tván, ny. ni. kir . főerdőmér-
nök uradalmi erdőmérnököt, a ján l ja : Bi ró Zoltán, Zichy Meskó J a k a b 
gróf, -nagybirtokost, a ján l ja : ÍHoldampf Gyula, Zsirai Mihály oki. erdő-



mérnököt , a j á n l j a : U h e r József , [ N a g y (Imre urad . erdőm.-t , a jánl ja: 
Jellacihich László, Poppr E m i l urad . f ő e r d é s z t é s a Mosonszentmiklós i 
uradalmat , a j á n l j a : H e p k e A r t h u r és M a y e r Auré l , B i s z t i k a Géza, 
urad. erdőm.- t , a j á n l j a : U h e r József , S e r e g é l y Pál , oki. erdőm.-t, 
a j á n l j a : B iró Zoltán, k i rá lyha lmi 'm. (kir. erdőőri és vadőr i iskolát, 
a j á n l j a : Katona I s tván . 

T ö b b t á r g y n e m lévén, elnök az ülést berekeszt i . 

Fölterjesztés a Földmívelésügyi Miniszter Úrhoz 
a vasúti tarifák ügyében. 

Nagyméltóságú 
Mayer János 

m. kir . fö ldmíve lé sügy i min i sz ter úrnak 

Budapest. 

Őszinte köszönettel vettük Nagyméitóságodnak ez évi 12.916/1—1. 
s zámú nagybecsű leiratát , amellyel a kereskede lemügyi miniszter 
úrnak e g y e s tüz i faszá l l í tmányok v a s ú t i fuvardí jára é s némi mérsék
lésére vonatkozó rendelkezését mél tóz ta to t t ve lünk közölni. 

A kereskedelmi m i n i s z t e r ú r ' Önagymél tóságának elhatározása 
ránknézve n e m azért m e g n y u g t a t ó , m i n t h a ez s zámot tevő leg enyhí
tené az t a há trányos he lyzetet , jamiben a m a g y a r fa termékek és pedig 
ú g y a tűzifa , m i n t az e g y é b f a t e r m é k e k l i s , ja külföldről behozott fa
termékekkel szemben vannak, h a n e m azért, mert v é g r e tanúje lé t lát
juk annak, h o g y a kereskedelmi m i n i s z t é r i u m ezt a {kérdést megfele lő 
alapon tárgya lás alá venni haj landó . 

A m i á l l í tásunk e lső részét illeti, h o g y m a g a a m e g a d o t t kedvez
m é n y nem szüntet i m e g a belföldi t ermelés kedvezőtlen helyzetét, 
l egyen szabad rámuta tnunk arra, h o g y a , kereskedelmi m i n i s z t e r úr 
által e lrendelt tar i facsökkentés csak azokra az ese tekre vonatkozik, 
a m i k o r a szál l í tot t t ű z i f a legalább 3 különfé le v a s ú t i vonalat érint. 

A z i lyen szá l l í tmányok a v a s ú t i szá l l í tásra kerülő m a g y a r faanya
goknak legfe l jebb 1 5 — 2 0 százalékát tesz ik ki lés a k i látásba helyezett 
kedvezmény,: m é g ezekben az esetekben is, legfe l jebb egyharmadrészét 
tesz i annak a többköltségnek, a m i a m a g y a r t e r m e l é s ű . tűz i fát a kül
földi fával szemben terhel i . 

A szál l í tás i különbözet u g y a n i s k é t tételből alakul ki. 
E g y r é s z t az ú. n. kezelési illetékből, amelyet az ér inte t t állam

vasút i vonal után te l jes egészében , a he ly i érdekű vasútvonalak után 
pedig 50 százalék ere jé ig s z á m í t fe l a vasút . 

A m í g t e h á t a t i sz tán fővonalon futó külföldi f a csak egyszeres 
kezelési i l letéket f izet , a részben e g y v a g y több he ly iérdekű vasút
vonalon futó m a g y a r fa 'a l egkedvezőbb (esetben is s m é g a kereske-



delmi miniszter úr által engedélyezett kedvezmény számbavételével is, 
legalább másfélszeres (kezelési illetékkel van iterlhelve. 

Ez a tehertöbblet 10.000 kg-ként minimálisan 5 pengőt tesz ki, de 
háromnál több vasú t érintése esetén ennek többszörösére is emelked-
hetik. 

A túlterhelés második része abból áll elő, hogy a vicinálisvasutak 
vontatási díja még az államvasút kezelésében álló helyiérdekű vas
utaknál íis legalább 10 százalékkal drágább a fővonalak által felszámí
tott vontatási díjnál. 

Ezt a második tehertöbbletet a kereskedelmi miniszter úr által 
engedélyezett kedvezmény teljesen érintetlenül hagyja. 

Nyilvánvaló ebből, hogy -a kereskedelmi miniszter ú r elhatározása 
a csak kétféle vonalat érintő magyar szállításokra nézve semminemű 
engedményt nem, jelent s a többi száll í tmányokra nézve is csak igen 
csekély mértékben csökkenti a magyar fa há t rányos helyzetét. 

Ennek igazolására mellékelünk egy k imuta tá s t arról, mibe kerül 
néhány fontosabb fogyasztási igócpontra a magya r és mennyibe a kül
földi fa .szállítása. 

Ez a k imuta tás is igazolja, hogy tfa Imagyar fa szállítása azonos 
távolságról majdnem kivétel nélkül d rágább! 

Nagyméltóságod előbb említet t nb. leiratából kivehetőleg a keres
kedelemügyi minisz ter úr őnagyméltósága egyedül az államvasút 
pénzügyi egyensúlyát ihozza fel annak akadálya gyanánt, hogy a ma
gyar fatermékek szállítási díjai megfelelően mérsékelhetők legyenek. 

Az a másik kijelentés ugyanis, hogy a tűzifa szállítási költsége 
az értékre való tekintettel tovább már nem mérsékelhető, teljesen el
tér 'attól az alaptól, amelyik alapon egyesületünk kérése mindenkor 
állott. 

Mi nem azt kértük és kérjük, hogy a fatermékek szállítáiSi költ
ségei az egész vonalon ^egyformán mérsékeltessenek, hanem azt, hogy 
a magyar' faltermékek szállítási költségeinek megfelelő leszállításáért 
keresse meg az ellenértéket a kormányzat ja. 'külföldi fatermékek 'vas
úti fuvardíjainak megfelelő fölemelésében, s ezáltal részesítse a 
magyar erdőgazdaságot ugyanabban <a védelemben, amiben a magyar 
széntermelést részesíti. 

Sőt szívesen látnók azt is, ha a külföldi fa termékek vasúti fuvar
díjainak megfelelő felemelésével teremtené é lő a kormányzat annak az 
összegnek egy részét, _amire a magyar erdőgazdaság támogatásánál 
feltétlenül szükség van akkor, h a egész közgazdaságunkra ólomsúllyal 
nehezedő fabehozatalunkat csökkenteni és végeredményben megszün
tetni kívánjuk. 

Ha indokolt ez a tarifál is védelem a szénbányászatnál, ahol a 
többtermelés végeredményben a korlátolt (mértékben rendelkezésre 
álló készletek gyorsabban való fölemésztését eredményezi, mennyivel 
indokoltabb az erdőgazdaságnál, ahol a támogatás nemcsak a terme-



lésnek az idők v é g t e l e n s é g é i g va ló á l landó emelkedését , de a készle
teknek fis állandó g y a r a p o d á s á t je lent i . 

H a indokolt az á l lami t á m o g a t á s n a k ez a mértéke a szénbányá
szatnál , ahol köz i smert példák szer int a legönzőbb magánvál lakozás is 
bőségesen megta lá l ja a m a g a p é n z ü g y i s zámadása i t és 1—2 év alatt 
busás jövede lmekhez jut , menny ive l indokoltabb az erdőgazdaságnál , 
ahol m a g a a g a z d a s á g t ermésze te m é g a l egmesszebbmenő állami 
t á m o g a t á s mel le t t is j ö v e d e l m e z ő s é g szempontjából k i s igényűsége t , a 
tőkék fe lhaszná lása szempontjából önmegtar tóz ta tás t , a t i sz ta jövedel
m e t s ú l y o s a n ér intő beruházások szempontjából m e s s z e m e n ő áldozat
k é s z s é g e t követe l a birtokostól . 

H a indokolt ez a véde lem a .szénbányászatnál , amely minden 
i rányban csak t á m o g a t á s t élvez az ál lamtól , menny ive l indokoltabb 
az e r d ő g a z d a s á g g a l szemben, ame lynek gazdá lkodását az ál lam közér
dekű szempontokból is e l é g sok i rányban jerősen korlátozni kénytelen. 

Az Országos Erdésze t i E g y e s ü l e t , min t a m a g y a r erdőgazdaság 
érdekeinek egye t l en országos je l l egű h i v a t á s o s képviselője , csak annak 
a m e g g y ő z ő d é s é n e k adhat k i fe jezés t , h o g y az olyan gazdaság i ág, 
amely a m a g a t erme lé se során ^nindenkor gondot fordít arra, h o g y a 
jövendő e l látását a mostaniná l sokkal fokozot tabb mértékben bizto
s í t sa , amelyet á l ta lános é r v é n y ű törvények köteleznek arra, hogy 
f ü g g ő t e r m é s é t a jövendő érdekében fe lha lmozza é s a legnehezebb 
időkben is ér intet lenül hagyja , a m e l y a háborút követő időkben a Jeg-
hosszabb ide ig n y ö g t e a kö tö t t forga lom h á t r á n y a i t , amely a kény
szertermelések révén igen j e l en tékeny áldozatokat hozot t a közellátás 
érdekében: ezt a t á m o g a t á s t legalább is olyan mértékben meg
érdemli , m i n t az a s zénbányásza t , amely ik — b á r evvel s e m hivatását , 
sem f o n t o s s á g á t nem kívánjuk k isebbí ten i -— b u s á s haszonnal termeli 
ki azokat a t ermésze tadta kincseket , amelyeknek pótlásáról gondos
kodni s em módjában, s em szándékában n e m áll. 

Mert az e r e d m é n y e k igazolják, h o g y igen i s , az a he lyes tarifa
polit ika, a m i t az ál lam a szénbányászat ta l szemben alkalmaz. 

A z á l lami lag ez úton is t á m o g a t o t t s z é n t e r m e l é s örvendetesen 
fej lődik, erős v e r s e n y k é p e s s é g g e l m i n d i g -több helyről szor í t ja ki a 
külföldi szenet , napról -napra je lentősebb jövede lmeket ér e l ; amivel 
szemben az erdőgazdaság sorvad és p u s z t u l ! 

A m a g y a r e r d ő g a z d a s á g , a m e l y m ö g ö t t n e m áll a n a g y t ő k e szer
vezet t h a t a l m a , e g y e d ü l N a g y m é l t ó s á g o d t ó l k é r h e t i és Várhatja azt a 
t á m o g a t á s t , amire ezen á téren is fe l té t lenül s z ü k s é g e van, ha az 
ország szükség le te inek e l látásánál reáháramló h iva tásának m e g akar 
felelni . 

A z e g y e t l e n érdemi k i f o g á s , a m i t a m a g y a r f a t e r m é k e k tarifál is 
védelme ellen fe lhozni lehet, az, h o g y m i n t m i n d e n i lyen védekezés, a 
fogyasz tásná l b izonyos vonatkozásban drágu lás t 'jelent. 

E z a drágulás l ega lább i s erősen v i t a t h a t ó ! 



Mert a tar i fakedvezmény azt jelenti , h o g y sok olyan piacon m e g 
fognak jelenni a m a g y a r erdőgazdaság termékei , amelyeken eddig a 
karte l l szerűleg tömörült külföldi t erme lé s egyszerűen d iktá l ta az 
árakat. 

Már ped ig az egészséges v e r s e n y s o h a nem eredményeze t t drágu
l á s t ! 

D e m é g ha némi drágulást eredményezne i s ! 
Addig , a m í g a m a g y a r kormányzat az iparnak, s ő t a z 

egyéb termelés i á g a k gyár tmánya inak és termékeinek védelme érde
kében olyan védővámos pol i t ikát fo ly ta t , amely e g y e s fogyasz tás i 
c ikkeken a forgalmi érték 30—700 s záza léká ig menő vámterhekkel 
sú j t ja a külföldi t erme ivényt v a g y gyár tmányt , n e m h o g y jog ta lan
nak, de mél tányta lannak sem lehet minős í ten i az erdőgazdaságnak 
azt a k ívánságát , amellyel bizonyos mér tékű véde lmet kér, t i sz tán 
azért, h o g y az í g y előálló jövedelemtöbbletből (fedezhesse az á l lam 
azokat a k iadásokat , i l letőleg beruházásokat , ame lyeke t a m a g y a r 
erdőgazdaság nem nélkülözhet abban az esetben, ha közérdekű h iva 
tásának m e g akar felelni , s az ország szükség le te i t 1—2 évt izeden 
belül el látni akarja. 

A védelem, ami t a m a g y a r erdőgazdaság kér, számbel i leg is 
messze m ö g ö t t e marad annak a támogatásnak , amiben akár egyes 
iparágaink, akár a széntermelés részesülnek. 

Számszerű adatokkal igazoljuk a csatolt 2. je lű k imuta tásban 
azt, h o g y a m a g y a r széntermelés a kül fö ld i szénnel szemben 50—120 
százalékos tar i fakedvezményt élvez. 

Mivel belföldi s z é n f o g y a s z t á s u n k n a k csak kb. 22 százalékát 
teszi a külföldről behozott szén és koksz , a külföldi széntermékek 
fuvardí ját közel 6 0 százalékkal kellett emelni, h o g y a belföldi szén 
fuvardíjának 25 száza lékos mérsék lé se esetén az á l lamvasút u g y a n 
annyi fuvard í ja t kapjon, min t a 'változott t a r i f a é letbelépése e lőtt . 

Mivel p e d i g fa szükség l e t e ink fedezésénél az arány m a j d n e m tel
jesen fordított , e l é g a külföldi f a a n y a g o k f u v a r d í j á t 10 százalékkal 
emelni, ha azt akarjuk, h o g y a belföldi f a a n y a g o k fuvardí jának 25 
százalékkal való mérsék lése esetén a vasutak fuvardí jbevéte le ne 
csökkenjen. 

A m í g az a fuvardí jvéde lem, ami t 100 k m á l lamvasút i szál l í tás
nál a belföldi szén élvez, v a g y i s a külföldi szén fogyasz tó jára há
ramló szál l í tás i díjtöbblet a külfödi szén k ics inyben való eladási árá
nak 6 százalékát, sőt he lyenként ennél többet t e s z ki, addig az u g y a n 
csak a f o g y a s z t ó által f izetendő fuvardí j többlet a külföldi f a fuvar
díjának 10 százalékkal való emelése ese tén ugyancsak 100 km-es szál
l ításnál, ú g y a tűzifánál , min t á műfaválasztékoknál , a k ic s inyben 
való e ladási á r 2 százalékát s e m é r n é el. 

Szükség esetén a legkülönbözőbb s t a t i s z t i k a i adatokkal tudjuk 
igazolni azt, h o g y m é g az építkezésnél , Vagy a k i f e jeze t ten fa -



f o g y a s z t ó iparágaknál is , a külföldi f a a n y a g o k n a k ezzel a fuvardí j 
többlette l való m e g t e r h e l é s e a kész g y á r t m á n y o k e ladás i árának vagy 
az e lőál l í tás i kö l t ségeknek ( é p í t k e z é s ) c sak h á n y a d r é s z százalékait 
tesz i ki és az 1 s záza l ékot sehol el n e m éri . 

A g a z d a s á g i he lyze t m a az, h o g y a m a g y a r f a t e r m é k e k 1 2 0 — 1 4 0 
km v a s ú t i szá l l í tás m e l l e t t n e m képesek versenyezn i a jóva l nagyobb 
távo l ságró l 'szál l í tott kül fö ldi fáva l , t i s z t á n azért , m e r t v a s ú t i vite l 
díjuk a fe ladó á l lomási ár .6—8 százalékával m a g a s a b b , m i n t a kül
földi fáé , s ő t akárhányszor ennél többel is . 

' A z e r e d m é n y az, h o g y a m a g y a r erdőgazdaság , mihe lyes t a v i szo
nyok az ér tékes í t é sre k i s sé kedvezőt lenebbek, jobb m i n ő s é g ű termé
ke i t is csak n a g y o n n y o m o t t áron tudja ér tékes í ten i , a gyengébb 
m i n ő s é g ű vá lasz tékok i g e n s z á m o t t e v ő része p e d i g m é g kedvező érté
k e s í t é s i v szonyok közöt t is ér tékes í te t lenül , az erdőn rothad el. 

M e g g y ő z ő d é s ü n k az, h o g y N a g y m é l t ó s á g o d , m i n t a m a g y a r 
e r d ő g a z d a s á g érdekeinek h i v a t o t t véde lmezője , n e m nézhet i tovább 
ezt a t ű r h e t e t l e n ál lapotot . 

Lehe te t l ennek tart juk, h o g y a m a g y a r k o r m á n y z a t m e g t a g a d j a 
ezt a m i n i m á l i s v é d e l m e t a m a g y a r erdőgazdaságtó l akkor, amikor a 
kér t fuvard í j é l e tbe lépte tése e g y c s a p á s r a 1 0 — 1 5 százalékkal csök
kenthet i fabehozata lunkat , a várható ' jövedelemtöbbletnek a m a g y a r 
e r d ő g a z d a s á g t á m o g a t á s á r a való f o r d í t á s a ese tén ped ig ór iás i mér
tékű fabehozata lunkat n é h á n y év t i zed a la t t te l jesen m e g lehet szün
te tn i . 

M e r t az á l ta luk k é r t t a r i f á l i s v é d e l e m e s e t é n a m a g y a r terme
lés a he ly i s zükség le teke t k i e l é g í t h e t i azokkal a g y e n g é b b választé
kokkal, amik ma jóré sz t az erdőn pusz tu lnak el, ijobb m i n ő s é g ű fa
t erméke ive l p e d i g v e r s e n y e z n i tud a külföldi áruval o t t , ahol eddig 
a m a g y a r t e r m é k e t m é g hírből is a l ig i smerték . 

A m a g y a r termékek árának legalább 6 0 — 7 0 százaléka, az esetek 
l e g n a g y o b b részében 80 százalékot m e g h a l a d ó része o lyan munkabér, 
fuvarbér , közterhek stb . . ami rész in t e l sorvadt g a z d a s á g i é letünket 
táplá l ja azáltal , h o g y a munkané lkül i ek ezreinek ad m u n k á t és kenye
ret, r é sz in t az á l lamkincs tár bevéte le i t s zapor í t ja ugyanakkor , ami
kor kereskede lmi m é r l e g ü n k e t is j a v í t j a ! 

A z ebből a védelemből s z á r m a z ó teher l eg fe l jebb f e l ében fogja 
f o g y a s z t ó i n k a t terhelni , m e r t a keres l e t és k íná la t örök ' törvényei 
s z e r i n t annak lega lább f e l e azokra a kül fö ld i termelőkre f o g át-
háramlani , akik m a k íméle t és m e g g o n d o l á s nélkül puszt í t ják a 
m a g y a r e r d ő g a z d a s á g n a k az e lcsatol t t erüle teken h o s s z ú évtizedek 
a lat t ö s s z e g y ű j t ö t t kész le te i t . 

T isze le t te l kérjük azért N a g y m é l t ó s á g o d a t , mé l tóz tassék minden 
erejének la tbavetéséve l keresz tü lv inni azt, h o g y a m a g y a r fatermé
kek a v a s ú t i szá l l í tásnál m e g f e l e l ő k e d v e z m é n y b e n részesüljenek, a 
külföldi f a t e r m é k e k fuvard í jának fö lemeléséből , az előbbi kedvez
m é n y levonásával f e n n m a r a d ó ös szege t p e d i g törvényhozás i intézke-



dés b iz tos í t sa a m a g y a r erdőgazdaság f e j l e sz té sé t célzó ál lami teen
dők köl tsége ire , h o g y ne kelljen a m a g y a r erdőgazdaságnak évről-
évre a k é t s é g b e e s é s i g menő aggoda lommal tekinteni a z elé, menny i 
vel fog ják az á l lamerdészet a m ú g y is szűkös k ö l t s é g v e t é s é t évről-
évre csökkenteni . 

I sméte l t en hangsúlyozzuk, h o g y a nyúj tandó s e g í t s é g n e k több 
mint 90 százaléka olyan munkabér, ami annak a l e g n a g y o b b nyo
morban s íny lődő mezőgazdaság i munkásosz tá lynak adna kenyeret , 
amelyiknek jó lé te N a g y m é l t ó s á g o d n a k a n n y i r a a s z ívén fekszik. 

L e g y e n szabad itt rámuta tnunk az olasz példára, ahol azt a tör
vényt , a m e l y az ezekre a cé lokra 'szükséges h i te l f edeze trő l v a n h i 
vatva gondoskodni , az olasz nemzet i n a g y s á g megteremtőjérő l , Mus 
soliniról nevezik el, m e r t te l jes tudatában vannak annak, h o g y -csak 
állandó, cé l tudatos és következetes gazdaság i pol i t ika t ehe t egy nem
zetet n a g g y á és csak ez ve the t i m e g jövendő boldogulásának alapjait . 

E g y e s ü l e t ü n k azzal a h i t te l és b iza lommal ter jesz t i a m a g y a r 
erdőgazdaságnak ezt az é le tbevágó kérését N a g y m é l t ó s á g o d elé, 
hogy a m a g y a r erdőgazdaság fe l ja jdu lását nemcsak megér té s se l mél
tóztat ik fogadni , de a jogos s ére l em megszünte té séve l ennek a fon
tos gazdaság i ágnak a létalapját is m e g mél tóztat ik teremteni . 

F o g a d j a N a g y m é l t ó s á g o d kiváló t i sz te le tünk ősz inte ny i lvá 
nítását . 

Budapest , 1 9 3 0 j ú n i u s 10. 

- A z O r s z á g o s Erdésze t i E g y e s ü l e t nevében . 

Előterjesztés a Földmívelésügyi Miniszter Úrhoz 
az Alföld-fásítás és a személyzet apasztása ügyében. 

Egyesületünk igazgatóválasztmánya ezévi május hó 30-án tar
tott ülésén megütközésse l é s ő s z i n t e sa jná la t ta l értesül t arról, h o g y 
az Al fö ld- fás í tás i akciónál ide ig lenesen a lka lmazot t napid í jas erdő
mérnökök közül N a g y m é l t ó s á g o d S28 e g y é n t 1930. év i jú l ius hó 1-től 
elbocsájtani méltóztatott. . 

Éppen i lyen megdöbbenésse l .szerzett az i gazga tóvá la sz tmány 
tudomást arról is, h o g y N a g y m é l t ó s á g o d tárcájának ezévi kö l t ség 
vetésében az ál lamerdészet i t i sz t ikar l é t számát három oki. erdő-
mérnökkel mél tóztatot t apasztani , akkor, amikor a többi szakt i sz t 
viselőknél apasztás egyá l ta lán n e m 'történt, s ő t e g y e s szakmáknál a 
létszámot szaporították. 

Az Al fö ld- fás í tás i akció f o n t o s s á g á t , erdőgazdaságunk, fael lá-
tásunk, nemzet i kultúránk, a népjólét , a k ö z e g é s z s é g ü g y szempontjá
ból nem kell N a g y m é l t ó s á g o d előtt hangoztatnunk, h i szen éppen 
N a g y m é l t ó s á g o d volt az, aki 3 évvel ezelőtt az addig - csak tapoga
tódzó munkálatokba eré lyes kézzel belenyúlt és e g y 15 éves programra 



•keretében ezt az a n n y i r a fontos munkálatot keresztülvinni óhajtotta. 
A személyzet elbocsátása és az erdőtiszti létszám apasztása nem

csak ennek a munkának a megfelelő végreha j t ásá t teszi lehetet
lenné, hanem egész erdőgazdaságunk jövőjét teszi kockára. 

A mult év folyamán külön előterjesztésben voltunk bátrak 
Nagymél tóságod nb. f igyelmét felhívni a r r a , hogy az államerdé
szeti t i sz t ikar mostani létszáma és beosztása mellett a jelenleg rá-
háramló teendőket sem képes megnyugta tóan és megfelelően ellátni, 
nem azért, min tha a hozzáértésben vagy munkakészségben volna 
hiány, de azért, mer t a t i s z t ika r ra háramló teendők tömege az egyéni 
munkabí rás h a t á r á t messze túlhaladja. 

Nagymél tóságod belát ta , hogy az (50 éves erdőtörvény intézke
dései a megcsonkítot t ország erdőgazdaságának fejlesztését és fenn
t a r t á s á t nem biztosítják, s ezért júj •erdőtörvénytervezetet készített, 
amelyet m á r az érdekeltségek is letárgyaltak. 

Fölöslegesnek t a r t juk az [új törvény szükségességét hangoz
ta tni , mer t hiszen éppen egyesületünk volt az, amely közel 10 év óta 
évről-évre megismétlődő kérvényekben ké r t e az új törvény előter
jesztését . 

Már a mult év (folyamán te t t előterjesztésünkben rámuta t tunk 
arra , hogy az új törvény az erdők fokozott védelme mellett fokozott 
munká t s ennek megfelelően nagyobb személyzetet is igényel, s ezért 
kértük, hogy az erdőtiszti személyzet létszámán legalább addig, amíg 
az új törvény által okozott munkatöbblet tel az egész kormányzat 
t i sz tába nem jön, 'vál toztatást ne méltóztassanak eszközölni. 

Előter jesz tésünkre választ ugyan nem (kaptunk, azonban a költ
ségvetésnek előterjesztésünk elején említet t intézkedései súlyosab
bak a legridegebb elutasí tó válasznál. 

Kötelességünknek ismerjük e r r e a körülményre mégegyszer felt
hívni Nagymél tóságod nb. figyelmét js 'egyúttal a r r a a felelősségre is, 
amelyet ezzel az intézkedéssel a magya r erdőgazdaság jövendőjével 
szemben a (kormányzat m a g á r a vesz. 

Állítjuk és szükség esetén bizonyítjuk, hogy a m a g y a r erdőgaz
daság az utolsó években nem (fejlődött, de visszaesett . 

Dacára hi inden akciónak, erdőterületünk az utolsó 3 év alatt 
apadt . 

Az erdősítési há t ra lékok 14.600 kat. holdról 20.900 kat . holdra 
emelkedtek. 

Sőt ezeknél a hivatalos számadatoknál jelentékenyen nagyobb 
az erdősítési há t ra lék és legalább 300.000 ka t , holdra rúg a feltét
lenül pótlást, kiegészítést, rendbehozatal t igénylő fiatalosok területe. 

Közel ugyanennyire teszi a (Nagyméltóságod által összeállított 
munka te rv az Alföldön és egyebüt t befásí tandó kopár, futóhomokos 
vagy egyéb területeket . 

H a figyelembe vesszük az Alföld-fásítási akció utolsó évi ered
ményeit, ez a passzív mérleg nem javulhat , hanem csak romlik és 



pedig elsősorban azért, mert a végrehajtáshoz hiányzik a megfelelő 
számú munkaerő és a költség. 

A magyar erdőknek felét, vagy még nagyobb részét évek óta 
nem láthatja a felügyelőszemélyzet, mer t hiszen havonta ,6—8 napra 
korlátozott utazási lehetősége még a r ra sem elegendő, hogy a i el
merülő kérelmeket, kívánságokat vagy feljelentéseket a helyszínén 
lelkiismeretesen elbírálja. 

Az intézkedés, amit a költségvetés tartalmaz, ezen az állapoton 
még ront, mert hiszen nemcsak az egy emberre háramló teendőket 
szaporítja a létszám apasztásával, de az alkalmazott ideiglenes mun
kaerő szélnekeresztésével még a lehetőségét is kizárja annak, hogy 
akkor, amikor ennek a fontos kötelességnek a teljesítésére az állam
hatalomban 'meglesz a jószándék és hajlandóság, a végrehajtáshoz' 
szükséges gyakorlott munkaerő rendelkezésre álljon. 

Számtalanszor r ámuta t tunk arra , hogy Ifaszükségleteinknek bel
földön leendő fedezése nemcsak kereskedelmi mérlegünk javítása, de 
állami létünk fenn ta r tása érdekében is mennyire fontos. 

Hiszen elég ha tá ra inknak két-három hónapon á t való lezárása 
arra, hogy építőanyagunk, bányafánk, vasút i talpfánk, tűzifánk ne 
legyen, annak a megítélését pedig, mit jelent az ország közgazdasá
gára, h a széntermelésünk megszűnik, közlekedésünk elakad, amire 
1919—1922-ben elég tapasztalatot szereztünk, 'ennek megítélését Nagy
méltóságod bölcs belátására bízzuk. 

Az Országos Erdészeti Egyesület őszinte sajnálattal látja, hogy 
a költségvetés, intézkedései még annak is ú t j á t vágják, hogy az el
hanyagolt teendők a közeljövőben megfelelően foganatosíthatók le
gyenek. Mert h iába állít majd be a következő évek költségvetése szá
mottevő összegeket az erdőgazdaság céljainak szolgálatára, ha akkor, 
amikor azok az összegek felhasználásra kerülnek, nem áll mindenütt 
a megfelelő számú, gyakorlati lag is kiképzett személyzet a kormány 
rendelkezésére. 

Megfelelő személyzet nélkül a munka helyett kapkodás, jövedel
mező befektetés helyett pénzpocsékolás következik be s ezt csak egy
féleképen lehet elkerülni, ha a megfelelő személyzetről idejében gon
doskodunk. 

Meggyőződésünk az, hogy az. a végösszegében évi 100.000 pengőnél 
kisebb megtakar í tás , amit Nagyméltóságod a 3 erdőtiszti állás beszün
tetésével és a 28 ideiglenes alkalmazott elbocsátásával elért, nem volt 
feltétlenül szükséges az amúgy i s szegényesen dotált földmívelésügyi 
tárca költségvetésének apasztására s olyan takarékosságot jelent, 
amelynek á rá t nemcsak a jelen, de a jövő is sokszorosan megfizeti. 

Éppen ezért teljes tisztelettel bár , de a legnagyobb határozottság
gal kérjük Nagyméltóságodat arra , méltóztassék ezeket a rendelkezé
seket hatályon kívül helyezve, megteremteni a lehetőségét annak, 
hogy a magyar erdőgazdaság helyzete! ha már nem) is javul, legalább 



ne ro.molj.an és hogy^ arra az időre, amikor & s z ü k s é g e s h i t e lös szeg i s 
rende lkezésre f o g állani, a né lkülözhetet len személyzet s e hiányozzék. 

F o g a d j a N a g y m é l t ó s á g o d ! kiválói t i s z te l e tünk ősz inte nyi lvánítását 
Budapes t , 1930 j ú n i u s 4. 

A z Országos Erdésze t i E g y e s ü l e t nevében. 

Előterjesztés a Földmívelésügyi Miniszter Úrhoz 
a forgalmiadó-váltság ügyében. 

A magyar erdőgazdaságnak idestova évtizedes 'panasza a méltány
talan és i g a z s á g t a l a n e lbánás , amelyben az erdőgazdaság a forgalmi
adóra vonatkozó jogszabá lyok megá l lap í tá sáná l a többi ős termelő ága
zatokkal s z e m b e n részesül t . 

A m í g a m e z ő g a z d a s á g legkülönbözőbb ágaza ta inak termékei nem
csak a termelő kezén, de i g e n sok re lác ióban e g é s z a f o g y a s z t ó i g teljes 
f o r g a l m i a d ó m e n t e s s é g e t élveznek, a d d i g az erdőgazdaság termékei 
nemcsak m a g á n á l a termelőnél , d e ezen túl. i s az é r t é k e s í t é s v a g y fel
dolgozás minden e g y e s mozzanatáná l forga lmiadóköte le sek . 

Ké t szeresen sú lyosan ér int i a m a g y a r erdőgazdaságo t és faterme-
lést, v a l a m i n t az ezzel közvet lenül kapcso la tos fűrész ipar t ez. a kérdés 
azért, m e r t a külföldi ő s t ermelésnek és iparnak azonos t erméke i a be
hozatalnál te l jes v á m m e n t e s s é g e t s ennek következtében az első eladás
nál te l jes f o r g a l m i a d ó m e n t e s s é g e t i s é lveznek. 

Számta lanszor r á m u t a t t u n k arra, h o g y m í g a magyarország i 
t erme lé sű fából s zármazó fűrésze l t a n y a g 3, s ő t 4-szeres , t e h á t 6—8 
százalékot k i t e v ő forga lmiadóteherre l j u t el a fogyasz tóhoz , addig a 
hasonló külföldi g y á r t m á n y , ha a f o g y a s z t ó t közvet lenül keres i fel, 
t e l jes f o r g a l m i a d ó m e n t e s s é g e t é lvez. 

A m i k o r m e g c s o n k í t á s u n k u t á n az első v á m t á r g y a l á s o k folytak, a 
m a g y a r e r d ő g a z d a s á g n e m ál lot t elő védcyámkövete lésekke l , hanem 
be i smerve azt, h o g y a 'közszükségleteket m a itt b e n n m é g képtelen el
látni , m i n d e n e l lenvetés nélkül járul t hozzá ahhoz, h o g y a fatermékek 
v á m m e n t e s e n , t e h á t a f o g y a s z t á s m e g t e r h e l é s e nélkül j u t h a s s a n a k el a 
fogyasz tókhoz . 

Te t t e azt abban a r e m é n y b e n , h o g y a m a g y a r k o r m á n y z a t a ké
sőbbi intézkedések során m i n d i g m ó d j á t f o g j a e j t e n i annak, h o g y ha 
különleges véde l emben n e m ' i s részes í t i a m a g y a r termelést , m e g fogja 
véden i annak v e r s e n y k é p e s s é g é t a külföldi t ermelésse l szemben. 

A z ezután é le tbe lépte te t t f orga lmadórendszer ennek éppen az 
e l lenkezőjét eredményez te . 

H o s s z a s p a n a s z u n k r a m a g a a k o r m á n y z a t is limár évekkel ezelőtt 
belátta ennek a he lyze tnek a t a r t h a t a t l a n s á g á t és az 1927. é v i költség
vetés t á r g y a l á s a alkalmával fö lha ta lmazás t kért é s kapot t a törvény-
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hozástól ar ra , hogy a vámmentesen behozható árucikkekre a forgalmi
adó helyett egyhelyütt és egyleteiben lerovandó forgalmiadóváltságot 
vethessen ki s ezzel megszüntesse azt a diszpari tást , ami a magyar 
termékek rovására az enemű szükségletek ellátásánál fennállott. 

A tűz i fára vonatkozólag ezt az álláspontot sikerült érvényesíteni 
annyiban, hogy a belföldi tűzifa forgalmiadóváltságát a kormányzat 
3 százalékban, a külföldi tűzifáét pedig 4 százalékban; állapította meg 
az erre vonatkozó Rendeletben 'azzal, hogy ezt a vál tságot á belföldi 
anyag után a termelő rója le, a külföldi anyagok után pedig a behoza
talkor a határállomásokon róják le. 

Négy éve harcol már a magyar erdőgazdaság és fatermelés azért, 
hogy ezt a rendszert a műfatermékekre vonatkozólag is honosítsák 
meg és b á r kötetekre menő felterjesztésünk, memorandumunk, szám
adataink feküsznek a pénzügyminisztériumnál, amelyek másolatait 
minden alkalommal Nagyméltóságodnak is bemutat tuk, egyes ipari 
érdekeltségek teljesen önző alapon álló ellenzés folytán a kérdés ér
demi elintézése évek 'óta húzódik. 

A mai eljárás, illetőleg a műfatermékeknél alkalmazott forgalmi
adórendszer jogtalan, igazságtalan és nemzetellenes. 

Jogtalan azért, mer t amíg a mezőgazdaság minden termékét 
forgalmiadómentességben részesíti, az éppen úgy, sőt még jobban 
röghöz kötött erdőgazdaságot többszörös forgalmiadó terhével sújtja. 

Igazságtalan-azért , mer t az a ránylag legnagyobb mennyiséget 
fogyasztó kisgazdát, kisiparost, vagy vidéki magángazdaságot, 'amely 
csak 2—3 kézen keresztül, tehát m á r közbeeső hasznokkal megdrá
gítva ju tha t ezekhez az anyagokhoz hozzá, még ezenfelül néha két, sőt 
háromszoros forgalmiadóval terheli még az importál t árunál is, amivel 
szemben a külföldről közvetlenül vásárló- nagy fogyasztó nemcsak a 
jóval alacsonyabb termelői á rakat élvezi, hanem még teljes forgalmi-
adómentességben ís részesül. 

Végül nemzetellenes azért, mert egy amúgy is igen nehéz hely
zetben lévő, 'a közérdek szempontjából igen fontos termelési águnkat 
nemcsak hogy nem védi a hasonló külföldi termelés versenyével 
szemben, de annak kifejezetten kiszolgáltatja azáltal, hogy a magyar 
árut, amíg a piacra eljiut, (6—10 százalék olyan teherrel sújtja, amit 
a külföldi áru egyáltalán nem visel. 

Számos felterjesztésünkben kimutat tuk, hogy a megoldást ellenző 
ipari érdekeltségeknek az az állítása, min tha a forgalmiadóváltság az 
ipari termelést számbavehető módon megdrágí taná, egyáltalán nem 
helytálló. 

Nem akarjuk a felhozott érvek tömegét és a bemutatot t számítá
sokat ehelyütt megismételni, azonban Nagyméltóságod kívánságára 
bármely percben hajlandók vagyunk azt teljes egészében újból be
mutatni. 



A r r a kérjük ezúttal Nagyméltóságodat, méltóztassék sürgős ér
tekezlet összehívásával módot adni a r r a , hogy kérésünket teljes rész
letességgel előadhassuk s ennek eredményében kieszközölni, hogy 

1. a belföldi erdőgazdaság fatermékei az egész vonalon teljes 
forgalmiadómentességben részesüljenek s az innen elmaradó bevéte
leket az importál t famennyiségeken megfelelő forgalmiadóváltság for
májában haj tsák be. 

2. Amennyiben a belföldi anyagoknak forgalmiadómentességben 
való részesítése e lhár í thata t lan akadályokba ütköznék, a belföldi erdő
gazdaság termékeinek forgalmiadóváltsága 2 százalékban, a külföld
ről behozottaké pedig olyan százalékban állapíttassák meg, amely szá
zalék mellett nemcsak az eddigi forgalmiadóbevételek nyernek fede
zetet, hanem 1—2 millió többlet j u t a r ra , hogy ebből az összegből 
Nagyméltóságod az Alföld fásí tásánál felmerülő költségeket fedez
hesse. 

Külön ki kell emelnünk annak a fontosságát, hogy a belföldi ter
melés, — még pedig nemcsak műfa, de a tűzifa is, — 2 százaléknál 
magasabb forgalmiadóváltsággal ne terheltessék s a feldolgozott anya
goknál a forgalmiadókivetés a lapját a nyers rönk értéke képezze, ne
hogy a'birtokos, aki erdei termékei t a helyi munkaerő felhasználásával 
feldolgoztatja, ebből a szempontból kedvezőtlenebb elbánásban része
süljön mint az, aki termékei t feldolgozatlanul értékesí t i . 

Tekintettel a r ra , hogy a kérdés már évek óta tá rgyalás alatt áll 
a ni. kir. pénzügyminiszter úrnál, tisztelettel kérjük Nagyméltósá
godat, méltóztassék odahatni, hogy ezt a kérdést a pénzügyminiszter 
úr is ankéton tá rgya l tassa le, a r r a Nagyméltóságod képviselőjét is 
hívja meg, hogy így a nyilvánosság előtt is módjában legyen Nagy
méltóságodnak igazságos és méltányos kérésünket megfelelően 
támogatni . 

Fogadja Nagyméltóságod kiváló tiszteletünk őszinte nyilvánítását 

Budapest, 1930 jún ius 10. 
Az Országos Erdészeti Egyesület nevében. 

Lapunk júliusi és augusztusi száma az eddigi szokásnak meg
felelően, augusz tus hó első felében összevonva jelenik meg. 


